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Nyomtatott és online sajtó 
 

Potápi Árpád János: több mint 227 ezer külhoni gyerek és fiatal kap idén 

támogatást a Szülőföldön magyarul programban 
2024. augusztus 30. – MTI, hirado.hu, Vasárnap.hu, Magyarszo.rs, KISZo.net, Karpatinfo.net, 

Ma7.sk, Felvidék.ma, Körkép.sk, karpat.in.ua  

A Szülőföldön magyarul programban 227 159 külhoni gyerek és fiatal részesül idén 

támogatásban - közölte a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára pénteken az 

MTI-vel. Potápi Árpád János közleményében kiemelte: a Szülőföldön magyarul program az 

egyik legfontosabb nemzetpolitikai program, amely óriási szerepet játszik abban, hogy a 

külhoni magyar gyerekek és fiatalok anyanyelvükön tanulhassanak a szülőföldjükön. 

Emlékeztetett: a támogatást a magyar kormány a 2002/2003-as tanév óta nyújtja. A bruttó 

100 ezer forintos oktatási-nevelési támogatásra és a szintén bruttó 100 ezer forintos hallgatói 

támogatásra minden olyan külhoni gyermek és fiatal jogosult az óvodától az egyetemig, aki 

szülőföldjén magyar nyelvű oktatásban vesz részt. A Szülőföldön magyarul program az egyik 

legfontosabb nemzetpolitikai program, amely óriási szerepet játszik abban, hogy a külhoni 

magyar gyerekek és fiatalok anyanyelvükön tanulhassanak szülőföldjükön, ezáltal a jövőben is 

megmaradjanak magyarnak. Évi egyszeri támogatásról van szó, amelyet mindig az előző 

tanévre vonatkozóan kapnak meg a szülők, a hallgatói támogatás esetében pedig a fiatalok - 

tette hozzá. Potápi Árpád János kitért arra, hogy az idei felhívásra 237 296 kérelem érkezett, 

ebből 227 159-et fogadtak be. 

 

Kárpátalja tranzit- és exportlehetőségeinek bővítéséről tárgyaltak 
2024. augusztus 31. – KISZo.net 

Dr. Nagy István, Magyarország agrárminisztere Kijev felkeresése után munkalátogatáson vett 

részt Kárpátalján, ahol a helyi vezetőkkel folytatott tárgyalások során kiemelt figyelmet 

szenteltek a régió tranzit- és exportlehetőségeinek fejlesztésére. A megbeszélésen szóba került 

az M-03-as közlekedési útvonal potenciális kiterjesztése a magyar-ukrán határátkelőhelyig, 

amely jelentős hatással lehetne a régió logisztikai hálózatára. Emellett a felek áttekintették az 

alternatív összekötési lehetőségeket is. A találkozón bemutatták azt a koncepciót is, amely a 

mezőgazdasági termékek szállítására vonatkozó infrastruktúrát érinti. Ez a projekt határokon 

átnyúló csővezetékek használatával valósulna meg, és már hosszabb ideje fejlesztés alatt áll a 

régióban. Nagy István megköszönte Kárpátalja vezetőinek az eredményes együttműködést és 

azokat az innovatív kezdeményezéseket, amelyek hozzájárulnak a gazdasági szektor, különösen 

a tranzit és export területek folyamatos fejlődéséhez. 
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Zsigmond Barna Pál: Magyarország támogatja Románia és Bulgária teljes jogú 

schengeni csatlakozását 
2024. augusztus 30. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, vg.hu, Krónika 

Magyarország támogatja Románia és Bulgária teljes jogú schengeni csatlakozását, hogy ez a 

szárazföldi határátkelésben is megvalósuljon, ez kiemelt magyar, nemzetpolitikai és európai 

érdek is – mondta Zsigmond Barna Pál, az Európai Uniós Ügyek Minisztériumának parlamenti 

államtitkára pénteken Marosvásárhelyen. Az államtitkár a Vásárhelyi Forgatag keretében 

tartott Határok nélkül – vagy mégsem? című kerekasztal-beszélgetésen Vincze Lóránttal, a 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) európai parlamenti képviselőjével elemezte 

Románia teljes jogú schengeni csatlakozásának esélyeit. Vincze Lóránt aláhúzta: Romániának, 

állampolgárainak és a vállalkozásoknak is árt gazdaságilag, hogy nem teljes jogú tagja a 

schengeni térségnek. „A schengeni csatlakozás fontos dinamikát adna a két ország közötti 

gazdasági kapcsolatoknak, megnőne ennek a volumene” – mondta Magyarországra utalva. Úgy 

vélte, a teljes jogú csatlakozás hatására a román vállalatok jobban tekinthetnének a külföldi 

piac felé, ugyanakkor ez a kevésbé fejlett kelet-magyarországi térségnek is fejlődési lehetőséget 

biztosítana. 

 

Budapesten megnyílt az első magyar-ukrán két tanítási nyelvű iskola 
2024. augusztus 31. – MTI, Demokrata, ATV, Index, 24.hu, PestiSracok.hu, Magyar Nemzet 

Ünnepélyes keretek között megnyílt szombaton Budapesten az első magyar-ukrán két tanítási 

nyelvű általános iskola és gimnázium. A rendezvényen a magyar és az ukrán himnusz 

elhangzását követően Grexa Liliána ukrán nemzetiségi parlamenti szószóló köszöntötte a 

résztvevőket és történelmi pillanatnak nevezte az iskola megnyitását. Egyúttal köszönetet 

mondott az iskola megalapításáért az Ukrán Hagyományok Háza vezetőinek. Grexa Liliána 

közölte, mások mellett Magyar Levente, a Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti 

államtitkára is segített abban, hogy – Ukrajna és Magyarország között – a kétoldalú 

kapcsolatok olyan szintre emelkedjenek, hogy most itt Budapesten meg tudják nyitni ezt az 

iskolát. Viktor Mikita, Kárpátalja kormányzója az MTI-nek úgy nyilatkozott, hogy a most 

megnyílt iskolában az ide érkezett gyerekeknek lehetőségük lesz ukránul és magyarul is 

tanulni. Kiemelte, az iskola megnyitása egyet jelent Volodimir Zelenszkij ukrán elnök és Orbán 

Viktor miniszterelnök megállapodásának végrehajtásával egy ukrán iskola budapesti 

megnyitásáról. 

 

Soltész Miklós: Több mint 20 ezren kezdik meg a tanévet nemzetiségi 
intézményekben 
2024. szeptember 1. – MTI, Magyar Hírlap, hirado.hu  

Több mint 20 ezren kezdik meg a tanévet hétfőn nemzetiségi iskolákban, óvodákban szerte az 

országban – mondta a Miniszterelnökség egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős 

államtitkára vasárnap a Nógrád vármegyei Nézsán. Soltész Miklós a szlovák nemzetiségi 

általános iskola tanévnyitó ünnepségén hangsúlyozta: minden olyan juttatás, lehetőség, amely 

megilleti az állami, önkormányzati, egyházi iskolákat, megilleti a nemzetiségi iskolákat is, 
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legyen az ingyenes tankönyv vagy a pedagógusok béremelése. Soltész Miklós természetesnek 

nevezte, hogy a magyar kormány támogatja a szlovák nemzetiségi iskolákat, ami – emelte ki – 

egyben iránymutató Magyarország és Szlovákia együttműködésében. Úgy fogalmazott: azt 

tapasztalják, hogy amit Magyarországon meg tudnak adni a szlovák nemzetiségnek, azt sokszor 

a felvidéki magyarok visszakapják a szlovákiai iskolákban, „ez így természetes, így jó, 

példamutatónak kell lennie más nemzetek között is”. 

 

Koncz Zsófia: több mint 40 ezren kapcsolódtak ki nyáron az Erzsébet-táborokban 
2024. szeptember 1. – MTI, hirado.hu 

Véget értek a június közepétől augusztus végéig tartó balatoni és erdélyi Erzsébet-táborok, több 

mint 40 ezren kapcsolódtak ki hétről hétre a zánkai, a fonyódligeti- és az erdélyi Erzsébet-

táborban – közölte a Kulturális és Innovációs Minisztérium családokért felelős államtitkára 

vasárnap az MTI-vel. Koncz Zsófia azt írta: az iskolai csoportok mellett táboroztak állami 

gondoskodásban élő és nevelőszülői hálózatból érkező, valamint tanodás gyerekek is. 

Erdélyben a tábori programok székelyföldi kirándulásokkal is kiegészültek. Az erdélyi 

Erzsébet-tábor idén 10 éves, és immár 5 éve táborozhattak magyarországi gyerekek erdélyi 

társaikkal közösen. A Madarasi-Hargitánál fekvő táborhelyen az elmúlt évtizedben több mint 

20 ezer anyaországi és határon túli magyar gyermek kapcsolódott ki. A tájékoztatás szerint 

Erdélyből, a Felvidékről, a Délvidékről, Őrvidékről, Kárpátaljáról és Horvátországból is 

érkeztek gyermekek a balatoni táborozásra, több mint háromezren. 

         
Márton Áron szentté avatási eljárásának jelenlegi helyzetét is ismertették a 

püspök szülőfalujában tartott konferencián  
2024. szeptember 1. - Krónika 

Két jubileumhoz: Márton Áron pappá szentelésének századik évfordulójához és a Ferences 

Rend centenáriumi ünnepségsorozatához kapcsolódott szombaton a tizenharmadik 

alkalommal megszervezett Márton Áron-megemlékezés és konferencia Csíkszentdomokoson. 

Amint a ferencesek sajtószolgálatának közleményében szerepel, Urbán Erik ferences 

tartományfőnök az ünnepi szentmise szónoka hangsúlyozta: „Márton Áron személyes 

nagysága és életének sikere abban áll, hogy elfogadta hivatását, a Szentlélekre figyelve és 

együttműködve az igazság őre, az üldözötteknek védelmezője, népének jó pásztora lett. A 

tartományfőnök rámutatott, a tágabb értelemben vett mártonároni gazdag örökség gondozása 

és annak kamatoztatása iránti felelősségérzet hozta a résztvevőket az emlékkonferenciára. A 

szentmise után a hívek a Márton Áron Zarándokközpontba vonultak.  

 

A templomépítő lelkületet ünnepelték a gyergyói reformátusok 
2024. szeptember 1. – Székelyhon.ro 

Egyhetes eseménysorozattal ünnepelték a gyergyószentmiklósi reformátusok a templomuk 

építésének 125. évfordulóját. A záró, ünnepi istentiszteleten Kató Béla püspök hirdetett igét. 
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Az eseményen a helyi katolikus egyházi elöljárók is jelen voltak. Az erdélyi református 

naptárban a misszió vasárnapja volt szeptember elseje, az a nap, amikor a gyergyószentmiklósi 

református templom megépülésének 125. évfordulójára szervezett ünnepi eseménysorozat 

zárult. A gyergyószentmiklósi pedig missziós egyházközségként működik, hiszen a nagy 

többségében katolikus Gyergyószék más településeinek reformátusait is szolgálja. Nagyon 

fontos, hogy azok az emberek, akik valamilyen oknál fogva szülőföldjükről ide kerültek, miként 

tudják képviselni, megtartani a hitüket, a központi gondolatot, ami köré összegyűltek, hogyan 

tudja a gyülekezet a reformátusságát megmutatni, továbbadni. Hiszen addig lesznek elismerve, 

addig létezik tisztelet irántuk, amíg a templomba hitvalló emberek fognak járni, és 

bizonyosságot tesznek hitükről – fogalmazott a püspök.  

 

Folyópartokon kerékpározhatunk át Magyarországra 
2024. szeptember 1. – Krónika 

Hamarosan kiírják a versenytárgyalást csaknem 200 kilométernyi kerékpárút megépítésére 

partiumi folyók árvízvédelmi töltésein. A mintegy 20 millió eurós, uniós finanszírozású 

beruházás több ponton is kapcsolatot teremt Magyarországgal. Romániai oldalon nagyrészt 

Bihar, de Szatmár és Arad megyei települések is érintettek a zöldmobilitás előretörését szolgáló 

kerékpáros projektben, amelynek köszönhetően a folyópartokat is rendezik. A szükséges 58 

engedélyből már csak egyetlen hiányzik, hogy kiírhassák a versenytárgyalást a Körösök Vízügyi 

Igazgatóság által lebonyolított nagyszabású kerékpárút-építési projekt kivitelezésére – 

tájékoztatott Pásztor Sándor, az intézmény igazgatója. A vízügyi szakember – aki korábban a 

Bihar Megyei Tanács elnökeként is tevékenykedett – a Bihon.ro portál beszámolója szerint 

közölte, már csak az Arad megyei útügyi igazgatóságnak kell zöld jelzést adnia a Fekete-

Körösön átívelő nagyzerindi híd „kétkerekűsítésére”. 

 

Megtartó közösségben forgatagozik a marosvásárhelyi magyarság  
2024. augusztus 31. – Székelyhon.ro 

Marosvásárhely középkori várának udvara egyszerre vált barátságos beszélgetősarokká, 

színpaddá, játszótérré, vásárrá, könyvtárrá, kávézóvá és borozóvá hétvégén. Olyan hely a 

Vásárhelyi Forgatag, ahol már tizenegyedik alkalommal találkozik a város magyarsága, és ahol 

érzi: tartozik valahová. A várudvarban, a Teleki Téka által berendezett teraszon augusztus 

végén nyugodtan kávézgathatnak a szülők rég nem látott barátokkal, mert gyerekeiket 

lefoglalják a Csicsergő-programok, az Erdélyi Hagyományok Háza Alapítvány fajátékai és 

kézműves foglalkozásai, továbbá a gyerekkoncertek, tudományos kísérletek, az Utazó 

Planetárium Marsról és nemzetközi űrállomásról szóló vetítései.  De ha szórakoztató, kulturális 

vagy közéleti beszélgetésekre vágyik a szülő, akkor sem kell sokáig keresgélnie a Vásárhelyi 

Forgatagon.  
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Jó adag tervvel vág neki új munkájának Horváth Alpár  
2024. szeptember 2. – Székelyhon.ro 

Dr. Horváth Alpár vette át a vezetést a múlt tanév végén nyugdíjba vonult dr. Dombay Istvántól 

a gyergyószentmiklósi „Csiky-kerti egyetemen”, amely turizmusföldrajzi egyetemi alapképzést 

és ökoturizmus magiszteri képzést kínál a felsőoktatásban részt venni kívánók számára. 

Számos területen szeretne fejlődést elérni. Új igazgatóval kezdi el a közelgő egyetemi tanévet a 

Babeș–Bolyai Tudományegyetem Gyergyószentmiklósi Kihelyezett Tagozata. Dr. Horváth 

Alpár egyetemi adjunktus számos elképzeléssel vág neki a feladatnak. Ezek közül az egyik, hogy 

nyitottá tegye az intézményt, hogy ne csak a hallgatók, hanem a szélesebb, turizmus iránt 

érdeklődő közönség is hasznos ismereteket szerezhessen. Legalább havi rendszerességgel 

szeretne olyan workshopokat és hasonló tudományos eseményeket szervezni, amelyre 

meghívják a közönséget (erre már volt is példa), de akár úgy is, hogy beviszik ezeket az 

eseményeket a gyergyószentmiklósi Tarisznyás Márton Múzeumba vagy a városi könyvtárba. 

A Csiky-kert ugyan nincs távol a várostól és meglehetősen kellemes környezetet biztosít, de 

mégis egy eléggé elzárt terület, ahová nehezebben mozdulnak ki az emberek.  

 

Városba jön be a vidék: háztáji parasztudvar, lekvárfőzés Szatmárnémeti 

központjában  
2024. augusztus 31. – Krónika 

Vidék a városban címmel szombaton és vasárnap mindenkit megszólító eseményt szervez a 

Partiumi Falugazdász Hálózat és a Szatmár Megyei Magyar Gazdák Egyesülete. A 

Szatmárnémeti központjában található Kossuth-kert kakakukorékolástól, tehénbőgéstől, 

lónyerítéstől, zenétől és gyerekek kacajától hangos. Immár ötödik alkalommal szervezi meg a 

Partiumi Falugazdász Hálózat és a Szatmár Megyei Magyar Gazdák Egyesülete a Vidék a 

városban rendezvényt, melynek célja, hogy közelebb hozza a vidéki élet szépségét a 

városlakókhoz. „Látjuk, hogy a városi gyerekek számára sok esetben ismeretlenek a vidéki élet 

megszokott »kellékei«. Sokaknak kuriózum élő háziállatokat látni, vagy nem tudják, hogyan 

készül például a lekvár. Ezért tartjuk fontosnak a Vidék a városban megszervezését” – 

magyarázza Magyar Lóránd parlamenti képviselő, a Partiumi Falugazdász Hálózat 

koordinátora.  

        
Gyurovszky László: Szlovákiában jelenleg nincs etnikai politizálás 
2024. augusztus 30. – Ma7.sk 

Gyurovszky László szerint napjainkban Szlovákiában nincs etnikai párt és nem folyik etnikai 

politizálás. "Az etnikai politizálás lényege, hogy képviselje az etnikumot. Ha valamelyik párt az 

etnikumnak csak 30-40%-át képviseli, az nem etnikai párt" – mondta portálunknak. A "Híd-

árvákat" Gyurovszky László véleménye szerint azért nem tudta felszívni az MKP, mert "a 

Magyar Koalíció Pártja nem folytat etnikai politizálást, hanem ideológiai politizálást folytat. És 

mivel a magyarok sokszínűek, nem szavaznak olyan pártra, amelyik szidja és kiátkozza őket. 
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Először árulóztak, most szuverenistáznak. Az egykori miniszter úgy látja, "a Magyar Szövetség 

nem is kívánja megszólítani ezeket a szavazókat, helyette liberális mocsár lecsapolásáról meg 

kultúrharcról beszélnek, ahelyett, hogy az etnikumot képviselnék." 

 

Hamarosan megrendezik a helyi értékeket felvonultató és közösségépítő 

ipolyhídvégi hídi vásárt 
2024. augusztus 30. – Felvidék.ma 

Szeptember első szombatján hagyományteremtő szándékkal szervezik meg a hídi vásárt 

Ipolyhídvégen. A háztáji és kézi készítésű termékek vására mellett közösségerősítő és -építő 

alkalomként hívták életre az eseményt. Alig pár hónapja annak, hogy hivatalosan is átadták az 

Ipolyhídvéget Drégelypalánkkal összekötő Szent Borbála hidat, amely a régió még szorosabb 

összefűzését is szolgálja. „A Szent Borbála híd összeköt két települést, két országot, általa új 

találkozások, együttműködések ideje érkezett el” - nyilatkozta a Felvidék.ma megkeresésére 

Lestyánszky Viktor, Ipolyhídvég polgármestere. Hozzátette: a második világháború előtti 

időszakban nagy vásárok helyszíne volt a község. Erre a hagyományra alapozva szervezik meg 

szeptember 7-én az első hídi vásárt. 

 

Tízezer külhoni családnak mondanak köszönetet a magyar iskolaválasztásért 
2024. augusztus 31. – Felvidék.ma, Ma7.sk 

Szeptemberben 10 000 külhoni magyar iskolakezdő kisdiáknak mond köszönetet félezer 

településen a Rákóczi Szövetség közössége támogatóival együtt. A külhoni magyar iskolakezdő 

gyermekek családjainak közel 500 településen személyesen adják át a magyar iskolaválasztást 

elismerő szimbolikus ösztöndíjat, megköszönve a szülőknek azt a felelős és helyes döntést, 

hogy gyermeküknek szülőföldjükön magyar iskolát választottak. A határon túli területeken a 

magyar iskolaválasztás egyet jelent a magyar nyelv, a kultúra és a közösség fennmaradásával 

és nem utolsósorban az egyén többlettudásával és jobb érvényesülésével. 

 

A harc a csillogó, torz online illúziókkal szemben nem reménytelen. A szlovákiai 

magyar iskolák tanévnyitója 
2024. augusztus 31. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó 

Nádszegen tartották a szlovákiai magyar iskolák XXIV. országos tanévnyitó ünnepségét. A 

tanévnyitó idei üzenete az iskola nem csak a tudás, hanem az emberség otthona kodályi 

gondolat lett. Az országos tanévnyitó ünnepségek során minden évben bemutatják a 

rendezvénynek otthont adó település kiselsőseit. A kisdiákok a Gőgös gúnár Gedeon című 

könyvet kapták ajándékba a pedagógusszövetségtől. A Rákóczi Szövetség nevében az 

ösztöndíjakat és az ajándák iskolatáskákat Csáky Csongor, a szövetség elnöke adta át a nádszegi 

elsősöknek a tanévnyitó hivatalos rendezvényét követően. Magyarország üdvözletét Balatoni 

Katalin, Magyarország Belügyminisztériumának köznevelésért felelős helyettes államtitkára 

fejtette ki ünnepi gondolataiban. 
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Elhunyt Miklósi Péter újságíró, publicista 
2024. augusztus 31. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Hetvennyolc éves korában elhunyt Miklósi Péter újságíró, publicista, aki közel hat évtizedes 

munkássága során riporterként, jegyzetíróként, színikritikák szerzőjeként, rádióműsorok 

moderátoraként vált ismertté. A Prágai Tavasz bukását követően elküldték az Új Szóból és sok 

éven át a Csemadokban és a Hét szerkesztőségében dolgozott egyfajta illegalitásban. Az 1989-

es rendszerváltást követően egykori munkahelyén "rehabilitálták" és ismét az Új Szó 

(fő)munkatársa lett, később (1993-1996 között) a Vasárnap című hetilap vezető 

szerkesztőjének nevezték ki. A politika mindig vonzotta, 1990-ben az Együttélés Politikai 

Mozgalom szervezésében vállalt feladatokat, később Csáky Pál miniszterelnök-helyettes 

szóvivőjeként ismerhette meg őt a szélesebb szlovák közvélemény is. 

 

Száll a kakukk Híd utcai fészkére…? – Mi történik az Ifjú Szívekben? 
2024. szeptember 1. – Körkép.sk 

Az Ifjú Szívek költségvetése prózai színházainkkal össze vetve az egyik legjobban fizetett 

társulata közösségünknek. Költségvetése az elmúlt évben meghaladta az 1,3 millió eurót. 

Összehasonlításképpen, a Kisebbségi Kulturális Alap évente mintegy 4,5 millió eurót szán a 

teljes magyar nemzetiségi kultúrára. Az Ifjú Szívek alapító oklevelében egyértelműen le van 

fektetve, hogy szoros kapcsolatot kell fenntartania az ország műkedvelő néptánc és zenei 

mozgalmaival, sőt azokat szakmailag támogatja. Ezzel ellentétben viszont egyre inkább az 

tapasztalható, hogy eltávolodik eredeti célkitűzéseitől és egy belterjes attitűdöt képvisel. Sem 

a nagyobb fesztiválszintű néptáncrendezvényeken nem vesz részt, mint ahogyan az országos 

táncház és népzenei találkozókon sem. Emellett az intézmény igazgatója július elsejétől 

lemondott posztjáról. Helyére nyilvános pályázatot nem hirdettek.  

    
Az USA zágrábi nagykövete a VMSZ székházában! 
2024. augusztus 30. – PannonRTV 

Nathalie Rayest, az Amerikai Egyesült Államok zágrábi nagykövetét fogadta a VMSZ elnöke 

Szabadkán. Dr. Pásztor Bálint közösségi oldalán azt írta, a nagykövet első kézből szeretett volna 

tájékozódni a vajdasági magyar közösség helyzetéről. A bejegyzés szerint a nagykövet 

találkozót kért, a VMSZ elnöke pedig Fremond Árpádot, a Magyar Nemzeti Tanács elnökét is 

meghívta a beszélgetésre. Tájékoztattuk őt közösségünk érdekérvényesítő erejéről, választási 

eredményeinkről, a perszonális kisebbségi autonómia megvalósításáról, eredményes 

működésünk vajdasági modellként emlegetett programjáról és további céljainkról - írta dr. 

Pásztor Bálint. Nagykövet asszony elismerően szólt a szülőföldön történő boldogulásért 

folytatott küzdelmünkről! - zárta bejegyzését a VMSZ elnöke. 
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Szabadka képviselő-testülete megtartotta díszülését és átadták a város 

elismeréseit 
2024. szeptember 1. – PannonRTV 

Ma van Szabadka Város napja. Azt ünneplik, hogy 245 éve Mária Terézia szabad királyi városi 

rangra emelte a települést. A képviselő-testület megtartotta díszülését és átadták a város 

elismeréseit is. Fúvószenekar fogadta a városvezetés tagjait, az önkormányzati képviselőket és 

a város polgárait Szabadkán a Városháza díszbejárata előtt. Szabadka zászlaját is felvonták. Ezt 

követően megtartották a VKT díszülését. Stevan Bakić, Szabadka polgármestere részletezte az 

elmúlt években elért sikereket és a jövőről is beszélt. „Munkánk középpontjában, ahogy eddig 

is, a jövőben is polgártársaink állnak majd. Célunk, hogy minél biztosabb jövőt biztosítsunk 

számukra, és mindent megteszünk azért, hogy életük még jobb és színvonalasabb legyen.” 

Átadták a város elismeréseit. Pro Urbe-díjban részesítették a Szabadkai Gyermekszínházat, 

mely immár 90 éve működik és járul hozzá a város szellemi értékeinek növeléséhez. 

 

Magyarországi miniszteri biztossá nevezték ki Deli Andort 
2024. augusztus 30. – PannonRTV, Vajma.info 

A vajdasági származású politikus szeptember 1-től az Európai Uniós Ügyek Minisztériumánál 

tölti be a pozíciót. Deli Andor Facebook-bejegyzésében azt írta, az elmúlt évek során az Európai 

Parlament Közlekedési és Idegenforgalmi szakbizottságában sokat dolgozott olyan témákon, 

amelyek az emberek és a tagállamok gazdasági összefonódásáról, a kapcsolatok és az 

elérhetőség megerősítéséről, a versenyképesség növeléséről szóltak. A politikus továbbá azt 

írta, vajdasági magyarként kiemelten fontos volt számára Szerbia és a Nyugat-Balkán többi 

országának uniós csatlakozási folyamatainak felgyorsítása. A mostani kinevezés kapcsán Deli 

úgy fogalmaz, az új pozíció lehetőséget teremt neki arra, hogy tovább dolgozzon mindazokon a 

témákon és ügyeken, amelyek Magyarország és vele együtt a határon túli magyar közösségek 

megerősödését hozzák magukkal. 

 

Kiosztották a Gion Nándor Novellapályázat díjait 
2024. szeptember 1. – PannonRTV 

A szenttamási Gion Nándor Emlékházban tizenkettedik alkalommal tartották meg a Gion 

Nándor Novellapályázat díjkiosztó ünnepségét. A zsűri az első díját a zentai Vicei Károly: 

Hírlapíró a magasban novellája, a másodikat a bezdáni Beke Ottó: Föld, padló és forgószék 

című írása érdemelte ki. A nagyszámú beérkezett pályamunkára való tekintettel a zsűri idén 

három harmadik díjat is kiosztott, ezeket a kiskunhalasi Végső István: Keresztút a pusztán, a 

szenttamási Varnyú Kristóf: És akkor beleharaptam, és magyarkanizsai Harmat Csongor: Az 

álmok valóra válnak című alkotása kapta. Az idei pályázatra minden eddiginél több, összesen 

71 novella érkezett. 
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Száz gyerek vett részt a Szabó István emléktornán 
2024. augusztus 31. – PannonRTV 

Közel 100 gyerek részvételével tartották meg Csókán a 14. Szabó István emléktornát. A verseny 

a Jovan Popović Általános Iskola tornatermében zajlott. A megmérettetés egyébként a Szerbiai 

Asztalitenisz Szövetség évadnyitó versenye is egyben. A délelőtti órákban kezdődött a torna. A 

megmérettetésre az ország minden pontjáról érkeztek versenyzők. Szabó István az elmúlt 

évtizedekben a helyi asztalitenisz sport, valamint az asztalitenisz klub védjegyévé vált, így a 

fiatalok is fontosnak érzik azt, hogy részt vegyenek ezen az emléktornán. Az esemény 

ünnepélyes megnyitóján a sportág nagyjai mellett jelen volt Ilija Lupulesku egykori jugoszláv, 

majd amerikai asztaliteniszező is, aki jelenleg a Szerbiai Asztalitenisz Szövetség elnökeként 

tevékenykedik. 

 

István, a király Nagykikindán 
2024. augusztus 31. – PannonRTV 

István, a király című rockoperát mutatták be péntek este Nagykikindán. Az est fellépői 

Dobrotka Szilvia, a Szegedi Nemzeti Színház szólistája, Kálnay Zsófia és Kiss Tivadar, a Magyar 

Állami Operaház magánénekesei, valamint Kiss Tihamér, a nagykikindai Kum rockegyüttes 

énekese voltak. A műsort Kiss Tivadar állította színpadra. A nagy érdeklődés miatt sokan állva 

nézték végig az előadást a Jovan Popović Népkönyvtár udvarában. A közönség soraiban a 

helybéliek mellett voltak a környékbeli településekről is. A szerb nyelvű feliratozásnak 

köszönve pedig azok is követhették az előadást, akik nem tudnak magyarul. Az esemény 

színhelye nem véletlenül volt Nagykikinda. Tóth Ramóna, elnök, Egység ME, Nagykikinda: 

„Tivadarnak tényleg hálásak vagyunk, hogy nem felejti el a szülővárosát, és hogy az Egység ME-

ben nőtt föl. Én nagyon boldog vagyok, hogy már évek óta ilyen közös projekteket szervezünk 

együtt. Mert hozzá kell tennem, hogy legjobb barátok is vagyunk, meg együtt nőttünk föl, 

úgyhogy nagyon sok összeköt bennünket.” 

        
A kárpátaljai szülők közül is sokan pályáztak a szülőföldön magyarul támogatásra 
2024. augusztus 31. – Karpat.in.ua 

A kárpátaljai Szürtében, Szabó Diána készíti gyermekeit a szeptemberi iskolakezdésre. 

Különböző nyári szünetre kapott házi feladatokat oldanak meg, az olvasást és a számolást 

gyakorolják. Az elmúlt hetekben a család már beszerezte a szükséges A magyar kormány által 

meghirdetett, Szülőföldön Magyarul Program támogatását a Szabó család évek óta igényeli, 

hiszen a gyerekek magyar iskolába járnak. Mint mondják, ők főleg iskolai segédeszközökre és 

ruházatra fordítják az összeget. A jelenlegi, rendkívül nehéz háborús helyzetben, minden 

segítség jól jön, ezért nagyon örülnek annak. A támogatást azok az erdélyi, felvidéki, vajdasági, 

kárpátaljai, horvátországi és muravidéki bölcsődések, óvodások, általános és középiskolás 

diákok, valamint főiskolai és egyetemi hallgatók kaphatják, akik szülőföldjükön magyar nyelvű 

oktatásban, illetve nevelésben vesznek részt. 

 

V
a

jd
a

sá
g

  
K

á
rp

á
ta

lj
a

 

https://pannonrtv.com/rovatok/sport/szaz-gyerek-vett-reszt-szabo-istvan-emlektornan
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/istvan-kiraly-nagykikindan
https://life.karpat.in.ua/?p=213055&lang=hu


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 2. 

Tanszeradománnyal segít a Magyar Református Szeretetszolgálat Kárpátalján 
2024. augusztus 31. – MTI, KISZo.net 

A reménységet és a jövőt szimbolizálják azok a gazdagon megtöltött iskolatáskák, amelyek 

Kárpátalján 150 diáknak biztosítják a tanévkezdést – jelentette ki Czibere Károly, a Magyar 

Református Szeretetszolgálat (MRSZ) kuratóriumi elnöke az adomány ünnepélyes átadásán 

Beregszászon, a Kárpátaljai Református Egyházkerület (KRE) Püspöki Hivatalában, 

tájékoztatott az MTI. Az eseményen részt vett Steinbach József, a Dunántúli Református 

Egyházkerület püspöke, a zsinat lelkészi elnöke is, aki új tisztségében első alkalommal kereste 

fel Kárpátalját. Steinbach József emlékeztetett arra, hogy a dunántúli református 

egyházkerület a háború előtt is intenzív kapcsolatban állt a kárpátaljai hívekkel, ami az utóbbi 

években még tovább erősödött. 

 

A kárpátaljai református egyház tevékeny részt vállal a háború sújtotta emberek 

támogatásában 
2024. augusztus 31. – Karpat.in.ua 

Kárpátalján a magyar ajkú lakosság közel kétharmada számára a református egyház jelenti a 

biztos támaszpontot. A háború kitörésével pedig a református egyház szolgálata és az általa 

közvetített segítség a lakosság egy sokkal szélesebb körére is kiterjedt, nemzetiségi és felekezeti 

hovatartozástól függetlenül. Ez a templom az ungvári református gyülekezet központja. Héder 

János, a Kárpátaljai Református Egyházkerület főjegyzője, az Ungvári Református Gyülekezet 

lelkipásztora stábunknak nyilatkozva elmondta, hogy bár a háború miatt sok család úgy 

döntött, hogy elhagyja az országot, az egyházkerület lelkészei itthon maradtak, hogy 

támogassák az itthon maradottakat és a belső Ukrajnából ide menekülteket. A széleskörű 

összefogásnak köszönhetően a Kárpátaljai Református Egyházkerület annak Diakóniai 

osztálya révén már a háború első napjaitól el tudta látni a háború elől menekülőket és a 

fronthoz közeli településeket. 

 

Kárpátalja ismét tarolt a Kulturális Filmek Fesztiválján 
2024. szeptember 1. – Karpat.in.ua, karpatalja.ma  

Szakmai tapasztalatcserére és baráti beszélgetésekre egyaránt lehetőség nyílt a Demjénben 

megrendezett X. Kulturális Filmek Fesztiválján. Az eseményen olyan, a Kárpát-medencében 

dolgozó filmesek vehettek részt, akiknek alkotásai az előzőleg meghirdetett online versenyen a 

legtöbb közösségi aktivitást érték el. Idén 4 perces kisfilmek versenyeztek, amelyek a magyar 

kultúra értékeit tovább éltető személyeket mutatnak be a Kárpát-medence és a diaszpóra helyi 

magyar közösségeiben, illetve ebben az évben először a helyi energia hasznosításában 

tevékenykedőkről is vártak portrékat. Kollégáink több filmmel is neveztek a megmérettetésre. 

A Molnár Ildikó, Bereczky Tamás és a Kovács Géza és Vass Tamás alkotta páros különdíjban 

részesült. Debreceni Kamilla és Balla Béla bezsebelhette a második helyezésért járó díjat. A 

közönségdíjat és az egyik kategória első helyért járó díját a K. Debreceni Mihály, Bereczky 

Zsuzsanna és Bereczky Tamás alkotta csapat hozhatta haza, Kovács Géza és Bereczky Tamás 

pedig kategóriájában szintén első helyezést ért el. 
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https://kiszo.net/2024/08/31/tanszeradomannyal-segit-a-magyar-reformatus-szeretetszolgalat-karpataljan/
https://life.karpat.in.ua/?p=213059&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=213059&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=213150&lang=hu
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Hatodszor szervezett erdei iskolát a PAPILIO Egyesület 
2024. szeptember 1. – Kárpátalja.ma 

Színes és izgalmas programokkal, változatos helyszíneken zajlott augusztus 26-a és 30-a között 

a PAPILIO – Természet- és Környezetvédelmi Egyesület által szervezett VI. Erdei Iskola 

Nagydobronyban. A táborba a helyi fiatalok mellett érkeztek résztvevők Kisdobronyból, 

Tiszaágtelekről, Beregsomból és Csonkapapiból is. Az erdei iskola elsődleges célja, hogy aktív 

és környezetközeli programok segítségével ismertesse meg a gyerekekkel az őket körülvevő 

természetet. A PAPILIO Egyesület fontosnak tartja, hogy felébressze a fiatal nemzedék 

természet iránti érdeklődését, és formálja a környezettudatos gondolkodásukat. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. augusztus 30. – Kossuth Rádió 

 

Ünnepi megnyitóval hivatalosan is elrajtolt a 11. Vásárhelyi Forgatag, csütörtök este. A 

Kultúrpalotában tartott gálaműsor szónokai hangsúlyozták: a 2013-ban útjára indított 

rendezvénysorozat a régió legrangosabb magyar kulturális seregszemléje. A Forgatag olyan 

közösségépítő, közösségerősítő esemény, amely remek lehetőség arra, hogy a magyar kultúra 

értékeit megismertessük és megszerettessük másokkal, a velünk együtt élő más etnikumú 

közösségekkel is - fogalmazott az ünnepségen Zsigó Róbert, a magyar kormány Kulturális és 

Innovációs minisztériumának parlamenti államtitkára. Őt halljuk elsőként az összeállításban. 

 

Miért fontos a fiatal képviselők jelenléte az önkormányzatokban? – A sok-sok érdekes téma 

között erről is szó volt a 33. Tusványoson. A kerekasztal-beszélgetésen olyan fiatal képviselők 

szólaltak fel, akik az önkormányzati választások után újabb mandátumokat nyertek. Szó esett 

hiányosságokról csakúgy, mint a tervekről, vagy a közösségépítésről. Az esemény 

konklúziójaként megállapították: a fiatalok elvándorlása égető probléma, minden közösségben 

tenni kell azért, hogy a fiatalok számára vonzó legyen az itthon maradás. Arról, hogy miként 

szeretné a fiatalokat támogatni Tőkés Lehel, újraválasztott Hargita megyei önkormányzati 

képviselő, Ferencz Ádám riportját hallják. 
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https://karpatalja.ma/karpatalja/szines/hatodszor-szervezett-erdei-iskolat-a-papilio-egyesulet/
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Egyre több hallgató tanul a Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetem Zentai Konzultációs 

Központjában. A képzés a délvidéki településen 1996-ban indult, s az a tapasztalat, hogy a 

megszerzett diploma után legtöbben a Vajdaságban maradva keresnek maguknak megélhetést. 

Dr. Kulcsár Saroltát, a konzultációs központ oktatóját Németh Ernő kérdezte. 

 

Románia és azon belül Kolozsvár zöld átállásáról is szó volt a Kolozsvári Magyar Napokon. ,,Az 

Európai Unió zöld átállása kapcsán folyamatos a vita, és nem könnyű felsővezetőként, 

városvezetőként eligazodni ebben a kérdésben, majd a megfelelő döntéseket meghozni." – 

mondta Táncos Barna szenátor, volt környezetvédelmi miniszter a Kolozsvári Magyar 

Napokon szervezett beszélgetésen. Az előadás moderátorával, Kovács Péterrel arról 

beszélgettek, hogy hol tart Románia országosan ezen a téren, mennyiben jár jó példával elől 

Kolozsvár, és milyen tennivalókra lenne még szükség.  A kerekasztal-beszélgetés után Táncos 

Barnát Kőmíves Boróka kérte mikrofon elé. 

 

Miközben a Kolozsvári Magyar Napokon a fenntartható, zöld városról beszélgettek a felnőttek, 

addig különleges nyári tábort szervezett Nagyváradon kisgyermekeknek a váradi Grund 

School. A civil szervezet egy közösségi kertben tanította a gyerekeket a környezet szeretetére, 

annak védelmére. A táborban nagy hangsúlyt kapott a fenntarthatóság, amelyet példákon 

keresztül mutattak be a gyermekeknek. Ez alkalommal a permakultúra lényegét próbálták 

elmagyarázni a kicsiknek. Ionescu Nikolett riportja. 

 

Kárpát-medence 

2024. szeptember 1.  – M1 

 

Többgenerációs méhészcsalád Csíkpálfalván 

Csíkszeredától alig 5 kilométerre fekszik az 1800 lakosú Csíkpálfalva. Lakói dolgos, szorgos 

székely emberek, akárcsak azok a méhek, melyek a Lajos család méhészetében gyűjtik 

naphosszat a virágport. 

 

Testvértelepülési tábor Délvidéken   

Az anyaországi Tata, az erdélyi Szováta, a felvidéki Szőgyén és a délvidéki Magyarkanizsa 

község évek óta szoros testvértelepülési kapcsolatot ápol. Ennek jegyében indult el két évtizede 

a Testvértelepülési tábor. 

 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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Keresztállítás az Óriás-tetőn 

Túrázók és emlékezők gyülekeznek Csíkbánfalva piacterén. Az Erdélyi Kárpát Egyesület, a 

Történelmi Vitézi Rend tagjai mellett Erdély minden részéből jöttek tiszteletadók, hogy a 2024-

es határvadász túrák nyitórendezvényén, az Óriás-tetőn hősi halált halt honvédek emlékére 

emelt kereszt megszentelésén részt vegyenek. 

 

A „Buzgó“ Várhosszúrét és Felső-Gömör egyik meghatározó, ikonikus központja 

lett az elmúlt évtizedek alatt...  

Felső-Gömör ikonikus települése Várhosszúrét, a helyiek szerint a világ közepe. Díszes faragás, 

népi ornamentika látható minden hagyományt tisztelő portán. Ékes példája ennek a település 

központjában lévő Buzgó vendéglő, amely különleges légkörben várja az ideérkezőt. Az egykor 

üzlethelyiségként, majd később kultúrházként működő épület még az 1800-as években épült, 

mára közösségi központja lett egész Felső-Gömörnek. 


